

Islamic View of Human Rights during War

*Prof.Ahmed Saleh Qatran

*د. أحمد صالح قطران

Abstract

ملخص

When wars are waged, dealing with blood and properties vary; and even values may change completely. All that remains is the obsession with victory or defeat. This has led me to track the view of Islam and how Islam values the status of blood and property, safeguards human rights in war, and how it has instructed its followers to control self and emotions. Hence, the title of this research is: (Islamic View of Human Rights during War).

حينما تنطلق الحروب، تختلف المعايير في التعامل مع الدماء والممتلكات، بل وتبدل القيم بصورة كلية، ولا يبقى إلا هاجس النصر أو الهزيمة، وهذا ما دفعني لتتبع رؤية الإسلام وكيف رفع مكانة الدماء والممتلكات، وصان حقوق الإنسان في الحرب، وكيف أمر الإسلام بضبط النفس والتحكم بالانفعالات، فكان عنوان البحث: (الرؤية الإسلامية لحقوق الإنسان أثناء الحرب)

The importance of this study lies in the fact that it discusses an important war issue, namely caring for human rights during the outbreak of wars. This research issue is often absent from researchers' attention in their books of jihad and human rights.

وللبحث أهمية كبيرة، حيث تكمن أهمية البحث في كونه يناقش قضية مهمة في الحرب، وهي: رعاية حقوق الإنسان أثناء اشتعال الحروب، وغالباً ما تغيب هذه الجزئية عن الباحثين في تناولاتهم في كتب الجهاد وحقوق الإنسان.

This research aspires to achieve a number of objectives, the most important of which are:
1- Highlighting the Islamic view of peace and justice during war.

وأطمح من البحث أن أحقق عدداً من الأهداف أهمها:

2 - Highlighting the uniqueness of the war ethics in the Islamic view compared to non-Islamic views

1. التأكيد على الرؤية الإسلامية في السلم والعدل أثناء الحروب.

3 - Highlighting the Islamic precedence in maintaining the safety of civilians and civil infrastructure during war

2. إبراز تميز منظومة الحرب في الرؤية الإسلامية على الفلسفات الوضعية.

The most significant results of the study include:

3. إبراز سبق الإسلام في الحفاظ على سلامة المدنيين والمنشآت المدنية في المعارك.

1. The philosophy of war in Islam is based on the fact that it is a means of achieving lasting peace.

وقد خرجت بعدد من النتائج أهمها:

2. War is based on the principle of "necessity".

1. إن فلسفة الحرب في الإسلام تقوم على أساس أنها وسيلة من وسائل تحقيق السلام الدائم

3. Islam has maintained life in the war by narrowing its range, narrowing the circle of those targeted, searching for peace in war, tackling its effects, and concern about the right of religion and belief.

2. أن الحرب تقوم على قاعدة الضرورة.

4 - Islam is very keen on narrowing financial dealings between people during war to a large extent. Private and public properties are not wasted. They rather remain respected and appreciate

3. أن الإسلام حافظ على الحياة في الحرب بتضييقها، وتضييق دائرة المستهدفين، وتأمين السلام في الحرب ومعالجة آثارها، وحرص على حق الدين وحق الاعتقاد.

4. حرص الإسلام على تضييق التعامل المالي بين الناس في الحرب إلى درجة كبيرة، ولم تحذر الممتلكات العامة والخاصة، وبقيت محل احترام وتقدير

*professor of principles of Fiqh, Faculty of Shariah and Fundamentals of Religion, King Khalid University, KSA

*أستاذ أصول الفقه كلية الشريعة وأصول الدين - جامعة الملك خالد المملكة العربية السعودية.